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Požádejte o grant na zajímavou akci v Rožnově
Do 22. prosince 2023 mohou fyzické osoby, spolky a další organizace předkládat své projekty do programové podpory Rožnova. Veškeré formuláře 
a  také podmínky a pravidla programové podpory města pro rok 2024 včetně harmonogramu jsou zveřejněny na webu www.roznov.cz. „Město vyhlásilo 
programy podpory v oblastech kultury, sportu, životního prostředí, v oblasti podpory organizačního zajištění zvyšování kvality života seniorů, podpory ko-
munitního života, podpory spolupráce s našimi partnerskými městy a podpory vzdělávacích činností,“ uvedla Lucie Vančurová z rožnovské radnice.       (r)

V The Shees Liverpool zpívá Rožnovanka
 INZERCE

DLOUHOLETÁ PRAXE

VODA    TOPENÍ    PLYN

prodej materiálu
montáž plynu
montáž ústředního topení
montáž vody a kanalizace
tlakové čistění domácí kanalizace
kondenzační kotle
tepelná čerpadla
solární panely     koupelny

TRUMF

Chobot 93, Rožnov p. R. • tel.: 608 77 10 05

josef.andrys@seznam.cz

Více
 na s

tr. 3
Udělování Ceny města za rok 2023 se uskutečnilo v sále Brillovky. 
Získala ji společnost Neovit zastoupená Jiřím Študentem (upro-
střed, v náručí drží nejmladší dcerku Miriam) a jeho dcerou Ditou 
(druhá zprava se svou dcerou Eliškou). Na fotu jsou spolu se sta-
rostou Rožnova Janem Kučerou (vlevo) a místostarosty Markétou 
Blinkovou a Tomášem Grossem (vpravo).     Foto Pavel Románek

Výjimečná akce se uskutečnila v neděli 3. prosince u svíčkárny Unipar na Dolních Pasekách 
v Rožnově. Koledy a poprockové vánoční hity tam zahrála a zazpívala Rožnovanka Věra Fal-
dýnová (na fotu vlevo) s kapelou The Shees Liverpoool. Tu tvoří čtyři studentky vysoké umě-
lecké školy hudebního oboru The Liverpool Institute for Performing Arts (LIPA), jejímž spo-
luzakladatelem, hlavním patronem i pedagogem je Paul McCartney, člen legendárních The 
Beatles. Škola každý rok vybírá z více než 3 000 uchazečů mezi mladými talenty z celého 
světa, z nichž ke studiu přijme 250, ze kterých v letošním roce škola přijala prvního studenta 
(studentku) z České republiky za celou dobu své téměř 30leté historie!   (r), foto Pavel Hon
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Městský úřad oznamuje, že veřejné 
setkání zástupců města naplánová-
né na 20. 12. je ZRUŠENO. Další 
akce známé pod názvem Na kávu 
s vedením města se tedy uskuteční 
až v novém roce. Termíny budou 
v   předstihu oznámeny na webu 
města www.roznov.cz.

Na kávu s vedením města
Dechová hudba Rožnovanka na-
vazuje na svou dlouholetou tradici 
a  na Boží hod vám všem zahraje na 
rožnovském Masarykově náměstí 
známé i méně známé vánoční pís-
ně a koledy. Začátek je v pondělí 
25.  12. naplánován na 15.00 hodin. 
Jste srdečně zváni!                       (r)

Plánujete mezi svátky výšlap? Máme 
pro vás tip! Od středy 27. 12. do pon-
dělí 1. 1. je za příznivého počasí ote-
vřena Jurkovičova rozhledna na rož-
novském Karlově kopci. Navštívit ji 
můžete od 10 do 16 hodin. Základní 
vstupné je 40 Kč, děti, senioři a ZTP 
20 Kč, do 6 let + ZTP/P zdarma.

Jurkovičova rozhledna
Přehled úředních hodin rožnovské-
ho městského úřadu přes Vánoce. 
Pátek 22. 12. ZAVŘENO, pondělí 
25. a úterý 26. 12. SVÁTEK, ZA-
VŘENO, středa 27. 12. 8.00 až 
15.00 hodin, čtvrtek 28. 12. otevře-
no v čase od 8.00 do 12.00 hodin 
a  v pátek 29. 12. ZAVŘENO.

Vánoční provoz MěÚ Vánoce s dechovkou
                       KRÁTCE

„Jezdí tu sanitka na ty mrtvice…“„Jezdí tu sanitka na ty mrtvice…“
Tuhle větu jsem zaslechl v obchodě. 
Co je to ta „mrtvice“ a jaká sanitka 
to tu jezdila?

Cévní mozková příhoda (CMP) 
je 2. nejčastější příčina úmrtnosti 
ve světě po srdečních onemocně-
ních. Ročně celosvětově postihne 
přibližně 20 milionů lidí, a to bez 
ohledu na věk. CMP je náhle vznik-
lá porucha krevního oběhu mozku, 
která velmi často vede k  nevratné-
mu poškození mozkové tkáně. Is-
chemická CMP je následkem ucpá-
ní mozkové tepny, které způsobí 
snížení nebo zastavení přítoku krve 
do mozku a hemoragická CMP 
(tzv. krvácení do mozku) v  důsled-
ku prasknutí mozkové tepny. 

Dle statistik až 30 % pacientů na 
následky CMP umírá a velmi často 
je následkem trvalá invalidita!                                               

Nejčastějšími projevy CMP jsou: 
 � ochrnutí či oslabení horní či dolní 

končetiny nebo obou na jedné straně těla 
 � ochrnutí poloviny obličeje, pokles 

ústního koutku na jedné straně tváře
 � potíže s mluvením či porozumě-

ním řeči 
 � porucha rovnováhy a koordinace 

pohybů 
 � závratě s nucením na zvracení 

anebo se zvracením 
 � problémy s chůzí či stáním na místě 
 � náhle vznikající silná bolest hlavy
 � náhlé potíže s viděním (rozmazané 

vidění, výpadek části zrakového pole)

Většinou jde o náhlou, často 
dramatickou změnu, oproti před-
chozímu stavu. Nicméně varovné 
jsou i krátkodobé a přechodné pří-
znaky, kdy se může objevit některý 
z výše uvedených příznaků v trvání 
sekund až minut, který zcela odez-
ní. Mozkové buňky jsou velmi citli-

vé na nedostatek kyslíku a bez něj 
jsou schopny několik minut. Udává 
se, že každou minutu od vzniku 
CMP zaniká nevratně na dva  mi-
liony mozkových buněk. Proto je 
čas zahájení léčby velmi zásadním 
faktorem.  

Co dělat při podezření na CMP?  
I laik může požít metodu FAST:

 � FACE (obličej) Pozorujete patrný 
pokles ústního koutku nebo očního 
víčka?

 � ARM (paže) Zvedněte mu ruce 
do předpažení a požádejte ho, aby 
je držel před sebou. Neudrží ruce 
ve stejné výšce a jedna mu nápadně 
poklesne?

 � SPEECH (řeč) Zeptejte se ho 
na velmi jednoduchou otázku. Tře-
ba, jak se jmenuje? Kde je nyní? 
Odpovídá nesrozumitelně, má po-
tíže s  mluvením nebo pochopením 
otázky?

 � TIME (čas) Pokud alespoň na 
jednu z otázek odpovíte ano, oka-
mžitě volejte 155.

Posádka záchranné služby u pa-
cienta na místě vyhodnotí stav, po-
kud se jedná o podezření na CMP 
z místa konzultuje Iktové centrum 
(pracoviště specializované na léčbu 
CMP) a následně odváží pacienta 
do tohoto centra. Snahou co nejví-
ce zkrátit čas mezi vznikem potíží 
a  léčbou a dostat specializovanou 
iktovou péči k pacientovi co nejdří-
ve. Toto je možné formou tzv. Mo-
bilní iktové jednotky (MSU), sanit-
ního vozu, který je vybaven jako 
vůz ZZS a doplněn CT přístrojem 
(viz foto v detailu) a laboratorním 
analyzátorem. Kromě standardní 
výbavy léky, jsou v MSU i  speciál-
ní léky používané pro léčbu CMP. 
Kromě řidiče a záchranáře je sou-
částí posádky neurolog, RTG labo-

rant a laborant. MSU již 15 let jez-
dí v německém Homburgu. MSU 
jezdí i v Oslu, Paříži, Berlíně, Te-
xasu, Melbourne. ZZS Zlínského 
kraje se ve dnech 15. listopadu až 
3. prosince 2023 jako první nejen 
v  České republice, ale i v zemích 
bývalého východního bloku za-
pojila do unikátní klinické studie. 
Cílem je dosáhnout časového bene-
fitu pro pacienta, kdy péči, kterou 
dosud dostává v iktovém centru, 
dostane přímo v terénu. Poprvé 
MSU zasahovala v takto hornaté 
oblasti. Mobilní iktovou jednotku 
měla ZZS Zlínského kraje zapůjče-
nu od německých partnerů ze Saar-
ské univerzity v Homburku a svou 
činností pokrývala oblast plochu 
bývalého vsetínského okresu. MSU 
za dobu svého působení ošetřila 
přes 40 pacientů.

Rád bych touto cestou poděko-
val všem kolegům, kteří se na tom-
to úžasném projektu podíleli. Velké 
poděkování MUDr. Ličeníkovi, bez 
kterého by zde tento projekt nebyl. 
Poděkování patří i ZZS Zlínského 
kraje, vedení Zlínského kraje, měs-
tu Valašské Meziříčí, bez jejichž 
podpory by nebylo možno tento 
projekt realizovat. A doufám, že 
MSU v budoucnosti neuvidíme jen 
v rámci studie, ale i jako trvalou 
součást péče o naše pacienty.

          MUDr. Zdeněk Němeček

PŘÍSPĚVEK LÉKAŘE

Zimákem se proháněl Mikuláš s čerty

Bruslařské radovánky si společně s anděly a čerty užila na ledě více než stovka dětí a dospělých. Na programu kromě volného bruslení 
byla řada pohybových her určených na ledovou plochu a zábava byla také mimo led. Celá akce byla ukončena dlouhým mikulášským vláč-
kem, do kterého se spolu s dětmi zapojili také rodiče a který dobruslil až k Mikuláši. Ten dětem rozdal malé balíčky.    Text a foto SVČ
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     SOCIÁLNÍ OKÉNKO

EDUCO Zlín
Středisko rané péče EDUCO Zlín poskytuje rodinám 
s dětmi se zdravotním znevýhodněním terénní soci-
ální službu rané péče. Služba je určena rodičům dětí 
s poruchou autistického spektra, s mentálním, těles-
ným nebo kombinovaným postižením, s dětmi před-
časně narozenými, pokud se jejich vývoj komplikuje, 
a to od narození do 7 let věku. Rodiče bezplatně zís-
kají potřebnou odbornou podporu a pomoc.
Sídlo služby: Chlumská 453, Zlín • Telefon: 739 777 729
e-mail: kontakt@ranapecezlin.cz • www.ranapecezlin.cz

Cenu města 2023 získala společnost Neovit

TIP NA DÁREK

Ocenění se udělovalo již pošesté. 
V  minulosti si ho převzali například 
spisovatel Richard Sobotka, malíř 
Miloš Šimurda, bývalý generální 
ředitel rožnovské společnosti ON 
Semiconductor Vladislav Chmelař, 
dlouholetý pracovník Valašského mu-
zea v přírodě Jiří Langer, zakladatel 
a majitel firmy REMAK Jan Měrka, 
dlouholetý pedagog a historik Milan 
Hambálek nebo bývalá předsedkyně 
Klubu seniorů Anneliese Přikrylová.
 

Cenu města za rok 2023 získala 
společnost Neovit zastoupená Jiřím 
Študentem a Ditou Študentovou 
(na fotech níže). V   roce 2013 zís-
kala dnes již bývalá Loana nového 
vlastníka, společnost Neovit s. r. o. 

Započala rekonstrukce komplexu. 
Chátrající průmyslová budova byla 
očištěna od přístaveb a   vestaveb 
a vepsala se zde snaha o   zacho-
vání „pravdivé“ architektury s pů-
vodním industriálním výrazem, 
o   architekturu respektující jedno-
duchou kompaktní hmotu podtrže-
nou kompozicí striktního pravidel-
ného okenního rastru. 

Komplex se proměnil na obchod-
ní, společenské i kulturní centrum. 
Na úrovni přízemí jsou umístěny 
drobné obchůdky a služby. Další pa-
tra jsou potom vymezena zdravotnic-
kým provozům, péči o tělo a admini-
strativě. V severním křídle se usídlila 
také kultura: galerie, víceúčelový sál, 
částečně krytá pobytová terasa, obojí 

s nádherným výhledem na posvátný 
Radhošť. Vnitřní dvůr se stal místem 
určeným nejen veřejným komunikač-
ním prostorem, ale také místem pro 
společenská setkání, relaxaci, trhy, 
menší produkce, workshopy či letní 
filmová představení. 

Samotný název „Brillovka“ vy-
chází z významné historie někdejší-
ho pletařského závodu vídeňského 
podnikatele a   obchodníka Leona 
Brilla, který zde zahájil výrobu ple-
tařského zboží v roce 1889. „K  sa-
motné budově Brillovky se mi pojí 
dvě slova, kruh a duch. V 19. století 
pan Brill využil toto území města pro 
vybudování své továrny pro textilní 
průmysl a textilní výroba zde fun-
govala přes sto let. A   nyní se díky 

společnosti Neovit podařilo vytvořit 
z toho stejného prostoru komplex, 
který slouží veřejnosti obchody, lé-
kařskou péčí, ale i kulturou. Tím se 
symbolicky kruh uzavřel. Ne všechny 
investice mají kvalitní architekturu, 
ne všechny zachovají genius loci, ne 
všechny žijí. Brillovka má vše. Má 
energii, má ducha, což každý, kdo 
sem vstoupí, pocítí, ale hlavně zde 
všechny aktivity fungují tak, jak to ve 
městě v 21.  století má být. Zástup-
cům společnosti, Jiřímu a Ditě, dě-
kuji za odvahu, se kterou do projektu 
šli, a gratuluji k  ocenění, protože si 
jej rozhodně zaslouží,“ uvedl staros-
ta města Jan Kučera. 

(měú), fota Pavel Románek

Televizní reportáž na www.tvbeskyd.cz
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Už jste se setkali se zkratkou MAP?
S rozvojem vzdělávání na Rožnovsku 
pomáhají již řadu let projekty Místní-
ho akčního plánování, tzv. MAPy. 

V rámci posledního setkání pra-
covních skupin byl završen projekt 
MAP III. Jeho součástí bylo zhodno-
cení přínosu projektu, zpracovaných 
výstupů, zorganizovaných aktivit 
i příkladů dobré praxe. A čemu se 
vlastně projekt MAP III věnoval? 
„Především společnému plánování 
aktivit, nastavování priorit a cílů ve 
vzdělávání a diskuzím k aktuálním té-
matům z oblasti školství. Účastníci byli 
také seznámeni s novými aktivitami 
projektu MAP V, který se nyní spouští 
a bude navazovat na předchozí projek-

ty. Dobrou zprávou je, že v průběhu no-
vého projektu MAP IV se bude nejen 
plánovat a debatovat, ale hlavně reali-
zovat naplánované aktivity pro rozvoj 
vzdělávání na Rožnovsku," prozradi-
la hlavní manažerka projektu Mar-
tina Novosádová a pokračovala:  
„Snaha o neustálé zlepšování vzdě-
lávání na Rožnovsku určitě s ukonče-
ním MAP III nekončí. Právě naopak! 
Staronově zformovaný realizační tým, 
posílený o novou členku, bude i nadále 
pokračovat ve své činnosti a přinášet 
nové impulsy a trendy v oblasti školství 
v regionu. Společně bude reagovat na 
aktuální trendy a výzvy ve vzdělávání, 
například v oblasti digitální technolo-
gie, umělé inteligence, osobnostně-so-

ciálního rozvoje či wellbeingu (zjedno-
dušeně cítit se ve škole dobře — pozn. 
red.) ve vzdělávání a dalších. Spuštění 
MAP IV poskytne příležitost, aby se 
vzdělávání na Rožnovsku stalo ještě 
kvalitnějším a  zajímavějším."

V MAP IV si přijdou na své zá-
stupci všech cílových skupin pro-
jektu zahrnující děti, žáky, pedago-
gy i   nepedagogy, ředitele, rodiče 
a   také širokou veřejnost. Ti budou 
mít příležitost zapojit se ať již pasiv-
ně, či aktivně do všech plánovaných 
aktivit. A o jaké aktivity se jedná? 
Odpověď nám poskytla hlavní ma-
nažerka: „Děti a žáci se můžou těšit 
na učení v terénu či velké literární 
klání, pedagogové na velké množství 

seminářů a workshopů se zaměřením 
na moderní didaktické metody, exkur-
ze za příklady dobré praxe či kulaté 
stoly s  odborníky. A veřejnost na oblí-
bené besedy s Věrou Facovou a Miro-
slavem Orlem, Jiřím Haldou, Lenkou 
Bínovou a dalšími odborníky. A  to je 
opravdu jen stručný výčet. Pokud vás 
zajímá více, můžete nás sledovat na 
www.maproznovsko.cz nebo FB."

Vítáni budou dle Novosádové 
všichni ti, kteří se budou chtít za-
pojit a půjdou s námi do MAP 
čtverky. Veškeré informace o pro-
jektu a připravovaných aktivitách 
budou pravidelně zveřejňovány na 
webových stránkách. Zde naleznete 
také veškeré kontakty na členy re-
alizačního týmu, kteří vám budou 
k dispozici pro vaše dotazy, včetně 
možností, jakým způsobem se může-
te stát rožnovským MAPákem.      (r)

Společná fotka účastníků MAP III. První spodní řada zleva Lucie Hatlapatková (MŠ Hutisko-Solanec), Radka Krčková (realizační tým MAP), 
Jan Kučera (starosta Rožnova), Martina Novosádová (realizační tým MAP), Petra Šatánková (realizační tým MAP), Lucie Vančurová (vedou-
cí Odboru školství a sportu MěÚ Rožnov) a Ivana Mikulenková (realizační tým MAP). Prostřední řada zleva Pavlína Ondryášová (ZŠ Koryčan-
ské Paseky), Lenka Zavadilová (ZŠ a MŠ Vigantice), Andrea Hanasová (s brýlemi, ZŠ T. G. Masaryka), Zdeňka Tvardková (ZŠ a MŠ Dolní 
Bečva), Jitka Slezáková (uprostřed stojící v tmavém károvaném kabátě, knihovna Rožnov), Pavlína Přikrylová (ZŠ a MŠ Prostřední Bečva), 
Daniela Křištofová (ZŠ T. G. Masaryka Horní Bečva), Naděžda Jaskulová (vedoucí pedagogicko-psychologické poradny), Jana Vašková 
(MŠ 1. máje 1153, Rožnov), Věra Matoušková (MŠ Val. Bystřice), Hana Crhová (v černé vestě, MŠ Vidče), Milena Kohoutová (MŠ Radost, 
Rožnov) a Blanka Kopřivová (zařízení TRIUMF). Zadní řada zcela zleva Jarmila Chovancová (MŠ Koryčanské Paseky, Rožnov), Petra Ba-
rošová (ZŠ Zubří), Jana Richterová (s brýlemi, ZŠ Val. Bystřice), Jitka Lušovská (ZŠ Záhumení), Hana Najmanová (ZŠ Videčská, Rožnov), 
Tomáš Randýsek (ZŠ Zubří), Dagmar Kovářová (ZŠ Vidče), Alena Cábová (ZŠ Vidče), Petr Urda (ZŠ a MŠ Hutisko-Solanec), Eva Cabáková 
(ZŠ Videčská, Rožnov), Petr Hofman (ZUŠ Rožnov), Martin Chumchal (ZŠ a MŠ Dolní Bečva), Antonín Polách (ZŠ T. G. Masaryka), Karo-
lína Porubská (ZŠ a MŠ Vigantice) a Lenka Pernicová (se světlou šálou, MŠ Na Zahradách, Rožnov).                   Foto Pavel Románek

Televizní reportáž na www.tvbeskyd.cz

Výstava ve Spoláku rekordníVýstava ve Spoláku rekordní

Výstavu připravovavalo na 75 rožnovských žen. Na fotu jsou zleva Eva Jurečková, Dana Maňáková, Anna Vašutová, 
Marie Andrýsová, Alena Haratická, Marta Kubáňová, Iva Kapsiová, Dáša Mičolová, Věra Folvarčná, Alena Mizerová, 
Marcela Kamasová a Marie Kolečková. Vpravo vpředu je Marie Rethyová, která na konci letošního roku svou funkci 
předsedkyně ČSŽ — Spolku rožnovských žen předává své nástupkyni. Více informací o této změně přineseme příště.

Letošní 14. ročník výstavy Kouzlem adventního času pořádané ČSŽ — Spolkem 
rožnovských žen byl mimořádně úspěšný. Ujít si ho nenechal rekordní počet 
návštěvníků, jenž přesáhl patnáct set! „Adventní věnce a další překrásné ruční 

výrobky se líbily nejen občanům našeho města, ale přijeli i lidi 
od Ostravy, Frýdku-Místku, ze Vsetínska. Přišla se podívat i mís-
tostarostka Markéta Blinková, navštívil nás i hejtman Zlínského 
kraje Radim Holiš. Děti z mateřské školy nám zazpívaly a  Jana 
Vařejčková po celou dobu výstavy hrála na klávesy.  Veliké po-
děkování Ivo Valentovi a městu Rožnovu za finanční podporu,“ 
uvedla Marie Rethyová.                         Text a foto Pavel Románek
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Hlavní koordinátor sbírky: Mgr. Kateřina Kolajová,
katerina.kolajova@valmez.charita.cz, tel: 603 549 682

KOORDINÁTOR PRO VAŠI OBEC: Štěpán Krhut, tel. 737 166 895

navštíví vás nebo potkáte Tři krále s kasičkou
on-line na www.trikralovasbirka.cz
bankovním převodem na Tříkrálový sbírkový účet č. 66008822/0800,
variabilní symbol 777970084 pro podporu naší Charity
formou SMS ve tvaru DMS KOLEDA 30 (60, 90 nebo 190) na číslo 87777;
trvalá podpora DMS TRV KOLEDA 30 (60, 90 nebo 190) na číslo 87777

JAK MŮŽETE SBÍRKU PODPOŘIT

ROŽNOV POD RADHOŠTĚM
5. 1. - 6. 1. 2024

Tříkráloví koledníci dnes, stejně jako kdysi, šíří mezi lidmi Boží
požehnání a poselství milosrdné lásky a prosí přitom o příspěvek pro lidi v nouzi.
Tříkrálová sbírka je svátkem solidarity. Zprostředkovává mezigenerační setkávání
a soudržnost. I během krátké chvíle umožňuje zažít pocit radosti a vzájemnosti,
a právě to je jejím největším posláním a nejsilnějším poselstvím.

Prosíme, přispějte do Tříkrálové sbírky a pomozte tak lidem s hendikepem,
seniorům, nemocným a umírajícím, dětem bez dobrého rodinného zázemí
nebo lidem bez domova. Přinesme naději těm, kteří se ocitnou ve složité situaci,
že se najde pomocná ruka a otevřené srdce, které pomůže obtíže překonat.
DĚKUJEME VÁM.

zajistíme provoz Centra sociálně-materiální pomoci a poskytneme přímou pomoc
lidem v nouzi
dofinancujeme pořízení automobilu pro Sociální rehabilitaci Amika
vybudujeme přístupový a kamerový systém v Domě pokojného stáří
zrealizujeme výměnu zárubní a dveří na Azylovém domě pro matky s dětmi

DÍKY VAŠÍ ŠTĚDROSTI

Rožnovští atleti úspěšní na vrcholných soutěžích
Atleti rožnovského atletického klubu 
AC Sportguides Rožnov, který úzce 
spolupracuje s místním Střediskem 
volného času, sbírají úspěchy na-
příč kategoriemi na všech frontách. 
O přípravu se stará tým trenérů ze 
Střediska volného času a uvedeného 
atletického klubu.

Vrcholným závodem této sezóny 
pro starší žactvo bylo mistrovství 
republiky v Břeclavi, které se kona-
lo v podzimní části sezóny. Na této 
akci může startovat jen 16  závod-
níků v každé technické disciplíně 
a   24 závodníků v bězích z celé 
ČR. Za rožnovský klub se nomino-
vala věkem stále mladší žačka Te-
reza Kozlová, která výborným vý-
konem obsadila celkové 5.  místo. 
Svým letošním maximem 163  cm 
navíc vede republikové tabulky 
mladšího žactva. Dalším účastní-
kem tohoto závodu byl Štěpán Var-
džák, který ve velmi kvalitní kon-
kurenci obsadil 14. místo v  běhu 
na 150 m.

V soutěži družstev mladšího 
žactva se rožnovským dívkám 
podařil skvělý úspěch, když po-
stoupily z   krajské soutěže do 
moravského semifi nále a následně 
do fi nále, kde obsadily konečné 
6. místo v konkurenci velkých at-
letických klubů. Zároveň se staly 
nejlepším týmem Zlínského kraje. 
Úspěšné byly i rožnovské doros-

tenky hostující v soutěži družstev 
za SSK Vítkovice. V jejich dresu 
získaly 3. místo na mistrovství re-
publiky družstev.

Pozadu za mládeží nezůstávají 
ani dospělí závodníci. Pavel Cim-
bálník se umístil na 3. místě v bě-
žecké disciplíně skyrunning ultra 
na mistrovství ČR na Lysé hoře. 
Tento několikahodinový výkon ho 

nominoval na mistrovství Evropy 
ve skyrace, kde získal pro Českou 
republiku 12. a 15. místo. Dále se 
stal mistrem ČR v běhu do vrchu. 

Skvělý úspěch zaznamenal 
i  handicapovaný atlet z Rožnova 
Ondřej Bartošek, který se nomino-
val na mistrovství světa para atletů 
do Paříže a zde vybojoval pro ČR 
11. místo v běhu na 100 metrů.

„Za fi nanční podporu, která je 
nezbytná pro činnost, atletický klub 
děkuje městu Rožnovu a Zlínské-
mu kraji. Tak bych chtěl dodat, že 
jsme stále otevřeni novým zájemcům 
o  tento sport," dodal na závěr hlav-
ní trenér klubu Martin Navařík, 
pod jehož vedením se sportovci 
připravují na Atletickém hřišti 
Dany Zátopkové v Rožnově.      (r)

Na fotce je družstvo mladších žaček, které zaznamenalo historický úspěch 
klubu a postoupilo až do fi nále soutěže družstev. Zleva Kristýna Švecová, 
Johana Krupová, Ema Vardžáková, Tereza Kozlová, Anna Rozkošná, Sára 
Posadová, Linda Juříčková a Vendula Čápová.               Foto archiv klubu
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Rostislav Szeruda (za SPD)
Většina z nás zná či poznala život na 

sídlišti. Sousedé, které neznáte, některé 
nikdy nepoznáte či ani netoužíte poznat, 
občas škrábnuté či ťuklé auto. Večer po-
tíže zaparkovat, umocněné v   zimě na 
druhou. Neudržované sídliště se snadno 
stává zónou frustrovaných lidí i krimi-
nality. Preferujeme vlastnictví bytů před 
pronájmem. O vlastní se přece jenom 
staráme lépe než o to, co si jen na krát-
kou dobu pronajmeme. Do údržby síd-
lišť by mělo město investovat jak formou 
dílčích investic z rozpočtu, tak využívat 
dostupné dotace pro tento účel. Je otáz-
kou nejen na sídlištích, zda by se dalo 
nějakým schůdným způsobem upravit 
stávající parkovací místa, tak aby to jich 
bylo více a příliš to nestálo. 

Co se týká parkovacích míst na síd-
lištích, obávám se, že do budoucna ne-
bude jiná možnost než navázat možnost 
bezplatného parkování na veřejné ko-
munikaci na bytovou jednotku. Nebylo 
by správnou cestou udělat se zelených 
ploch a dětských hřišť nové parkoviště. 
Zeleň na sídlištích má příznivý vliv ne-
jen na zdraví obyvatel, ale i jejich psy-
chiku. Vytrácejí se nám tu také lípy, po-
trava pro včely. Máte-li více aut, mějte je, 
ale budete si muset zaplatit např. parko-
vací povolenku. Nedostatek parkovacích 

míst se určitě zvýší po expanzi onsemi. 
Do budoucna je ovšem také možné, že 
poptávka po parkovacích místech po-
klesne, protože lidé nebudou mít co par-
kovat. Auto se díky Green Deal politice 
EU stane opět luxusem, který si budou 
moci dovolit jen ti nejbohatší. Uvidíme, 
zda zvítězí zdravý rozum nebo ne.
 
Tomáš Gross (za KDU-ČSL)

Jako v mnoha jiných oblastech 
i  tady si myslím, že je potřeba najít 
rozumný kompromis. Tedy samozřej-
mě připravovat celkovou revitalizaci 
sídlišť s maximálním využitím exter-
ních finančních zdrojů, ale na dru-
hou stranu nerezignovat na drobné 
investice, které sice budou hrazeny 
třeba jen z   rozpočtu města, ale pro 
obyvatele daného sídliště jsou důle-
žité až zásadní. Příkladem mohou 
být Koryčanské Paseky, které jsou 
dlouhodobě nejvíce podfinancovaným 
sídlištěm, a u nichž se vše dříve odklá-
dalo s odkazem na připravenou revi-
talizaci. Proto do tohoto sídliště navr-
hujeme pro rok 2024 milion korun, 
který bude určen na drobné opravy 
a  investice například do opravy dět-
ského hřiště nebo odpadových hnízd.

Co se týče parkování, ani tady se 
nevymykáme situaci v jiných měs-

tech. Bohužel doplácíme na to, kdy 
se sídliště stavěla, kolik tehdy bylo 
v  průměru vozidel na rodinu a jaký 
je ten počet dnes. Hledáme s kolegy 
ve vedení města řešení, které by moh-
lo alespoň částečně pomoci. Ve hře 
jsou legalizace stávajících míst (ale ty 
přinesou reálný pokles počtu parko-
vacích míst), vybudování parkovacích 
domů (ale to je finančně velmi drahá 
varianta) případně zavedení parko-
vacích zón pro rezidenty s garantova-
nými místy pro osobní vozidla. V této 
variantě nyní připravujeme zkušební 
režim, který by mohl ukázat reálnost 
tohoto řešení pro celá sídliště. Ale je 
pravdou, že nás problém parkování 
(nejen sídlištích) velmi trápí a na 
hledání řešení intenzivně pracujeme 
— i s místními, které zapojujeme do 
komunikace, ptáme se na jejich ná-
zory a preferované varianty, a pokud 
je to možné, tak tyto připomínky sa-
mozřejmě reflektujeme.

Petr Stolář (ODS)
Bydlení na sídlištích skýtá jistá 

specifika, kterým občas ti, kteří tam 
alespoň chvíli nebydleli, těžce rozu-
mí. Na jedné straně můžeme mít 
skvělé sousedy opravdu blízko, na 
straně druhé pak můžou být blízko 

bohužel i tací, kteří žijí úplně jinak 
než my, a neshodneme se ani na 
míře úklidu na patře.

Když nahlédneme na sídliště jako 
celek, vidíme velké množství poten-
ciálních třecích ploch. Skoro každý 
by chtěl mít možnost vyrazit s dětmi 
nebo vnoučaty na vybavené dětské 
hřiště, málokdo ho ale chce mít pří-
mo pod oknem. Nové velké parkoviště 
by značně zjednodušilo každodenní 
boj o legální parkovací místa, přímo 
pod okny ho ale také chce málokdo. 
Každý by chtěl bezpečnější cestu do 
školy pro své děti, nikdo ale nechce, 
aby nově namalovaný přechod zabral 
zrovna „jeho“ parkovací místo. Část 
obyvatel se zajímá o okolí, chodí na 
schůze a veřejná projednání, někdo 
ale vyrazí do boje až s křížkem po 
funuse a potom má pocit, že jeho po-
žadavky a názory nikoho nezajímají. 

I když celková revitalizace na pa-
píře vypadá pěkně a předpokládá do 
budoucna lepší „životní prostor“, tak 
město rozhodně nemůže ani v mezi-
čase rezignovat na drobné opravy, 
jejichž rychlost je mnohdy nejdůleži-
tějším faktorem vedoucím ke spoko-
jenosti obyvatel. 

Co se parkovacích míst týče, 
tak do budoucna se zpoplatnění 

Rožnovanům nejsou veřejná pojednání lhostejnáRožnovanům nejsou veřejná pojednání lhostejná

V každém městě či na vesnici je takřka vždy tématem číslo jedna veřejné prostranství. Každé sídliště či místní část je svým způso-
bem jedinečné a má svá specifika. U zastupitelů jsme tedy v rámci prosincového Tématu měsíce hledali odpověď na otázky: Jak 
se díváte na problematiku sídlišť? Jste spíše pro celkové revitalizace, které jsou ovšem kvůli závislostem na dotacích během na 

dlouhou trať, nebo je lepší jít cestou drobnějších dílčích investic, které by město bylo schopno zafinancovat samotné? Co říkáte na 
problém parkování na sídlištích, neměl by Rožnov zavést třeba parkovací zóny — jak je známe především z větších měst?

Příspěvky komunálních politiků nejsou redakčně upravovány.

SPEKTRUM  NÁZORŮ

Představitelé rožnovské radnice pravidelně pořádají otevřené diskuze na různá témata. Zatím poslední takovéto se uskutečnilo na Koryčan-
ských Pasekách (snímek nahoře, debatovalo se o využití veřejného prostranství na zmíněném sídlišti včetně problematického parkování). 
Foto níže je pak z restaurace U Janoštíka, kde proběhlo informační setkání k vodovodu na Horních Pasekách.         Fota Martin Vojtovič

Televizní reportáž na www.tvbeskyd.cz



parkování zcela jistě nevyhneme. 
Nejenom obyvatelům sídlišť, ale 
všem Rožnovanům přejeme za celou 
rožnovskou ODS více těch dobrých 
sousedů, klidné prožití vánočních 
svátků a všechno nejlepší do nového 
roku 2024.

Kristýna Kosová (Zdravý Rožnov)
Sídliště je vždy komplexní problém, 

a proto by mělo mít také komplexní 
plán revitalizace, ten už lze realizovat 
postupně, ale zase v logických návaz-
nostech. Sídliště je velkou zkouškou 
ohleduplnosti, bydlíme blízko u sebe, 
sdílíme spoustu společných prostor — 
v   domech i mezi nimi, a současná 
sídliště ukazují, jak nám to nejde, jak 
občas neumíme myslet na potřeby 
ostatních. Protože na sídliště se musí 
vejít život, hra dětí mezi domy, rozho-
vor se sousedy, i všechna doprava — ta 
pěší, na kole i autem. Bez parkovací 
politiky sídliště nečeká živá budouc-
nost a život mezi domy, proto ji také 
město pod vedením Honzy Kučery, 

Radima Holiše a mě nechalo před pár 
lety zpracovat na pilotní sídliště, ovšem 
teď se o dalších krocích veřejně nemlu-
ví. Efektem parkovací politiky, který 
popisují kolegové z jiných měst, je 
úbytek málo využívaných aut v ulicích, 
což by prospělo všem našim sídlištím. 
Ruku v ruce s tím by ale měl jít i rozvoj 
hromadné dopravy, kde už půl roku 
čekáme na další zprávy. Takže recept 
je takový: komplexní plán propojený 
s parkovací politikou, hromadná do-
prava, cyklostezky do centra a sdílená 
kola. Tak vypadá moderní sídliště.

Jan Kučera (Nezávislí Rožnováci)
Dva ze tří Rožnováků žijí v bytě 

a absolutní většina jich je na našich 
sídlištích. Pokud se podíváme na 
výši investic města do sídlišť v tomto 
století, zjistíme, že je nízká. Chceme 
dát Rožnov dohromady a sídliště 
k   němu neodmyslitelně patří. Bo-
hužel dohnat dvacet let nepůjde za 
rok či dva. Jestli komplexní projekty, 
nebo ty dílčí? Obé. Máme nachystány 

větší projekty úprav prostranství na 
Koryčankách, 1.  máji nebo Písečné. 
Ty řeší parkování, zeleň, chodníky, 
ale i hřiště. Tyto projekty jsou během 
na dlouhou trať a my nemůžeme jen 
přešlapovat na místě a   čekat, proto 
jsou také řešením menší akce v síd-
lištích, které zvýší komfort obyvatel 
a  zvýší kvalitu života. 

Víme, že nejvíc obyvatele sídlišť 
trápí parkování. Jeho vyřešení není 
snadné, ale existuje. Jak na to? Chys-
táme chytrá řešení. Máme spočítáno 
kolik v  ulici dnes parkuje aut (často 
i nelegálně), navrhujeme dobudování 
kapacit parkovišť nebo jejich legali-
zaci. Občané tak získají minimálně 
tolik legálních míst, jako mají dnes. 
Poté můžeme zavést modré zóny 
a  zpoplatnění. Proč? Protože z jiných 
měst víme, že modrá zóna ze sídlišť 
dostane 10 až 20 % aut. O to se pak 
zvýší parkování pro místní obyvatele. 
Zpoplatnění? Ano. První auto třeba 
za symbolickou tisícovku na rok, za 
druhé více a za třetí a další auto do 

rodiny již se bude platit hodně. Proč? 
Jsme v údolí a nemáme místo na 
výstavbu parkovišť. Není ani cílem 
si zabetonovat město pro parkování. 
Parkovací místo v parkovacím domě 
stojí milion a více. 

Není v možnostech rozpočtu na-
šeho města postavit parkovací domy 
pro úplně všechna auta. Proto, když 
si někdo koupí třetí auto do rodiny za 
40  000 Kč nebo i 2 miliony, nemůže 
čekat, že město za 250 000 v  ploše 
nebo 1 000 000 v parkovacím domě, 
pro něj vybuduje další parkoviště. 
Musíme nabídnout dost míst pro zá-
kladní obslužnost Rožnováků, upřed-
nostnit ty, kteří mají jedno či dvě auta 
na rodinu a   potřebují je. K tomu 
chceme/musíme nabídnout bezpečné 
cyklostezky a hromadnou dopravu 
jako alternativu cestování po městě 
(dětem, seniorům, ale také ostatním). 

Řešení je, bude drahé, náročné, 
ale při odvaze a vzájemném pocho-
pení můžeme konečně sídliště včetně 
parkování dát dohromady.
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NÁZOR ČTENÁŘKY
Jsme zbabělci

Pár dní opět v Polsku, v zemi, 
která je v mnoha oblastech před 
námi. Jediným relevantním zdů-
vodněním je to, že se Poláci snaží 
a není jim to jedno.

Před odjezdem jsem našeho 
rožnovského starostu upozorňova-
la na neuvěřitelnou aroganci moci 

při parkování v parku a na jeho 
obhajobu musím konstatovat, že 
okamžitě reagoval.

Chceme mít město takové, aby 
se v něm dobře žilo. A přesto jsme 
zbabělci, lžeme si do vlastních ka-
pes, chceme mít vše v tom lepším 
světle. Hlavně, ať tak činí ti druzí.

Proč to srovnání. Parkovali jsme 
v Zakopaném u Biedrunky. Do 
auta jsme dali parkovací lístek na 
90 minut zadarmo. Bohužel jsme 
nevnímali čas a vrátili se o 26 mi-
nut později. Za stěračem byla po-

kuta ve výši 90 zlotých s podrob-
ným popisem, co nás čeká, když 
do sedmi dnů nezaplatíme (samo-
zřejmě ihned jsme zaplatili).

Dovedete si něco takového 
představit u nás?!? Padesát pro-
cent nemá parkovací lístek vů-
bec a   kontrola platby je snem. 
A  parkovat v parku či v jiné části 
města je souhrn přestupků. U nás 
v  pohodě. Za miliony opravujeme 
jezírko, přebíráne hotovou stavbu 
a   vůbec nekontrolujeme, jak vy-
padá okolí. Jsme přehlceni úřední-

ky a ti ani nejsou schopni převzít 
dílo za miliony. 

Jsme zbabělci, neumíme se dát 
dohromady a říci dost. Pravidla 
platí pro všechny, zvláště pak 
pro ty, co jsou živeni z veřejných 
peněz. Do té pokladny sypeme 
všichni, tak si to už kruci musíme 
uvědomit a   nedělat stále stádo 
bečících ovcí. Pokud si to neuvě-
domíme, tak nám všem arogance 
moci přeroste přes hlavu. A jsme 
tam, jak před 34 léty. To fakt 
chcete?!?                   Libuše Rousová

 �Reakce starosty Rožnova pod Radhoštěm Jana Kučery

Hlavní sdělení paní Rousové chápu takto: je normální dodržovat záko-
ny a pravidla, je normální je důsledně vymáhat. Nebuďme leniví a nedů-
slední, bude se nám lépe žít. S tím plně souhlasím. Mám stejnou zkuše-
nost z Rakouska. 60 minut zdarma parkování u vlakového nádraží. Přišli 
jsme za 69 minut a platili 30 EUR pokutu. Bez diskusí. Stejně chceme 
nastavit Rožnov. Je normální parkovat na legálních parkovacích místech 
v centru, ne v trávě nebo křižovatce. Je normální zaplatit v obchodě za 
rohlík, který si koupím. Stejně normální je zaplatit za parkování. Chceme 
město posunout do 21. století. Moderní služba – na webu nebo v mobilu 

se podívám, kde je volné parkovací místo, nemusím ho hledat. Zaplatím 
mincí v automatu nebo v aplikaci v mobilu. Aplikace  mě upozorní, až mi 
bude končit parkování. Kamery samy hlídají, kdo má zaplaceno a kdo ne. 
Není potřeba dohled strážníků. Pracuje stroj, strážník  může hlídat bez-
pečnost jinde. Kdo nezaplatí, dostane automaticky složenku. Cílem není 
dávat pokuty, cílem je parkovat, kde je to legální a platit za odebrané služ-
by. Toto chystáme a v příštím roce představíme občanům. Jediné v  čem 
se s paní Rousovou rozcházíme, je rychlost řešení. Nebude to zítra, nebu-
de to za týden, pár měsíců na dochystání ještě potřebujeme. Až budeme 
nachystaní, vše spustíme. Začneme centrem a půjdeme dál. Dáme město 
a dopravu dohromady.                                                              Jan Kučera

Starosta přivítal Starosta přivítal 
nové Rožnovanynové Rožnovany

Sedm miminek slavnostně přijalo město Rožnov mezi své občany. Konkrétně šlo o dvě 
holčičky a pět chlapečků. Listopadové vítání občánků proběhlo tradičně v obřadní síni 
na rožnovské radnici za účasti starosty Jana Kučery (čtvrtý muž zleva).                  (měú)
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Senioři trávili předvánoční čas sportem i zábavou

V pořadí již 12. ročník Vánočního 
turnaje v bowlingu mají za sebou se-
nioři z Rožnovska. Do sportovního 
centra v Rožnově dorazilo v závěru 
listopadu sedm týmů.

Turnaj organizovala Mirka No-
vosadová, která vede v rožnov-
ském klubu seniorů volnočasový 
bowling. „Právě vánoční klání si 
beru na starost osobně, ještě máme 
velikonoční turnaj, ovšem ten dělají 
kolegové z  místního svazu tělesně po-
stižených,“ informovala Novosadová 

a  pokračovala: „Stejně jako v minu-
lých letech, tak i   letos jsme přivítali 
seniory — sportovce nejen z Rožnova 
pod Radhoštěm, ale i z Dolní a Horní 
Bečvy. Celý den jsme si skvěle užili, 
byli jsme aktivní a našim kloubům 
dali při bowlingu pořádně zabrat. Pro-
blém nám to však nedělalo, protože se 
cítíme stále mladí.“

A jak vše dopadlo? Absolutně 
nejlepší výkon podalo družstvo 
rožnovského klubu seniorů —DVA— 
(přesně 700 b.), druzí skončili spor-
tovci ze svazu tělesně postižených 

-—JEDNA— (597 b.) a třetí byl tým 
z rožnovského klubu seniorů —
TŘI— (458 b.). Excelentní výkony 
v rámci jednotlivců pak podali Jiří 
Sedlák (153 b.) a Magda Vlachová 
(150 b.). „V družstvech jsme měli 
řadu osmdesátníků, přičemž nejstar-
ším hráčem se letos stal Oto Navrátil, 
jemuž je dvaaosmdesát let. Všichni 
obdrželi drobné dárky, diplomy a me-
daile čekaly na nejlepší z nejlepších. 
Děkuji všem, kdo se na akci spolupo-
díleli, či ji jakkoliv podpořili,“ dodala 
na závěr organizátorka.                 (r)

Na začátek turnaje přišli sportovce pozdravit zástupci rožnovské radnice — druhý zleva starosta Jan Kučera, vpravo 
místostarostka Markéta Blinková. Zcela vlevo šéfka rožnovského klubu seniorů Zdeňka Štefelová a druhá zprava je 
hlavní organizátorka turnaje Miroslava Novosadová. Na fotu vpravo jsou fanoušci sportovců.     Fota Pavel Románek

V bowlingu si to rozdalo sedm seniorských týmů.

Bowling

Mikulášský večírek

Největší prosincové akce rožnovského Klu-
bu seniorů se uskutečnila v pátek 8. prosince 
v restauraci U Janoštíka na Horních Pase-
kách. Na oblíbený Mikulášský večírek dora-
zily desítky seniorů. Nechyběla bohatá tom-
bola (na fotu ji „hlídají" zprava šéfka klubu 
Zdeňka Štefelová se svou zástupkyní Libuší 
Rousovou). Doprovodný program byl tento-
krát v  režii skvělých rožnovských tanečníků 
z  Heart2Beat (snímek vpravo nahoře).     (r)
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KAM
ZA KULTUROU

LEDEN 2024
Vážení čtenáři,

níže vám přinášíme lednový seznam kulturních akcí. Kino Panorama je zbouráno a jeho plná náhrada bude až v novém kulturním 
centru. Do té doby se bude občas promítat v klubu Vrátnice a v Brillovce (viz program Téčka). 

ské dílny Martina Hyblera, osobního skladate-
le Viléma Veverky.
18.00 hodin — Společenský dům

� STŘEDA 24. 1.
UDRŽITELNOST ANEB JAK ŠETŘIT PŘÍ-
RODU
O tom, jak je důležité využívat přírodní zdroje 
šetrně, si bude povídat Kateřina Haring tento-
kráte s trojicí dam: Kateřinou Kupkovou (ge-
nerální ředitelkou společnosti Lenzing Biocel 
Paskov), Helenou Neumannovou (zakladatel-
kou a majitelkou Levandulového údolí) a Zuza-
nou Melicharovou (majitelkou módní značky 
JUST LOVE).
17.00 hodin — Villa Rosenaw

� ČTVRTEK 25. 1.
KONCERT: SLAM POETRY
20.00 hodin — Vrátnice

� PÁTEK 26. 1.
WELCOME STAGE 3
Další díl přehlídky začínajících kapel, perfor-
merů, písničkářů, sólových instrumentalistů… 
Prostě příležitost pro všechny vystoupit, třeba 
poprvé, před živým publikem.
19.00 hodin — Vrátnice

Městská knihovna
Tel.: 571 654 747
www.knir.cz

� STŘEDA 3. 1.  
ČTENÍ SLUŠÍ KAŽDÉMU
Něco pozapomenutého
14.00 hodin — kavárna Domova seniorů

� STŘEDA 10. 1. 
NA KAFÍČKO DO KNIHOVNY 
Vůně výborné kávy, útulná knihovna, příjemná 
společnost a k tomu předčítání ze zajímavých 
knih. Co víc si přát v zimní čas. Předčítá Da-
niel Stibor. 
15.00 hodin — přednáškový sál

� ČTVRTEK 17. 1.  
SPISOVATELÉ DO KNIHOVEN
Vojtěch Vacek
Knihovník a básník Domu čtení Vojtěch Vacek 
k nám zavítá na autorskou besedu a čtení. Za 
básnickou sbírku Měňagon obdržel Cenu Ji-
řího Ortena.  Je jedním z organizátorů mezi-
národního festivalu Den poezie a také členem 
umělecké skupiny naHajana. 
17.00 hodin — přednáškový sál

� PONDĚLÍ 22. 1. 
MĚSTO V MÉ PAMĚTI

�ÚTERÝ 9. 1.
KINOKAVÁRNA • ANATOMIE PÁDU
Napínavé rodinné drama s excelující Sandrou 
Hüller v roli ženy podezřelé z neobjasněné 
vraždy svého manžela, které získalo Zlatou 
palmu na festivalu v Cannes.
19.00 hodin — Vrátnice

� PÁTEK 12. 1.
DIVADLO SCHOD – KOMPOT
Tentokrát jsme se rozhodli konkurovat všem 
kulinářským pořadům, které se na nás hr-
nou ze všech médií. Divadlo Schod pro Vás 
připravilo ochutnávku ze své kuchyně, s ná-
zvem Kompot. Protože každý z Vás má jinak 
mlsný jazýček, snažili jsme se o pestré menu. 
Představení je ukuchtěno ze scének tematicky 
různorodých. Vše krásně okořenily písničky, 
které uvařila divadelní kapela.
Přejeme Vám dobrou chuť!
19.00 hodin — Společenský dům

� STŘEDA 17. 1.
NA ČAJ S JAROSLAVEM FRANCEM
Je v pořádku, když nad vámi někdo má 100  % 
moc, stanete se loutkou v jeho rukou a on s 
vaším životem naloží, jak chce? Myslíte si, 
že se vám tohle nemůže přihodit? Na rezonu-
jící téma náboženských sekt, jejich přitažlivé 
atraktivitě a zároveň velké konfl iktnosti si 
bude Alena Čípová povídat s doc. Jaroslavem 
Francem.
17.30 hodin — Vrátnice

� ČTVRTEK 18. 1.
KLUB CESTOVATELŮ • JOSEF BOSÁK — 
KYRGYZSTÁN
Povídání o cestách po takzvané kyrgyzské Pa-
tagonii s Rožnovákem, fotografem a cestovate-
lem Pepou Bosákem.
19.00 hodin — Vrátnice

SOBOTA 20. 1.
KONCERT: TA HAKUNA
20.00 hodin — Vrátnice

�ÚTERÝ 23. 1.
KRUH PŘÁTEL HUDBY • 
VILÉM VEVERKA TRIO
Novoroční koncert vážné hudby s přípitkem 
starosty města. Koncert nabídne refl exi feno-
menálního Chicka Corey, který i po svém od-
chodu zásadně inspiruje hudební scénu. To vše 
doplněné o hudbu takových hudebních veličin, 
jakými byli Ennio Morricone, Ástor Piazzolla 
či Leonard Bernstein, spolu s hudbou z autor-

Pravidelné setkání členů skupiny aktivních se-
niorů zaměřené na místní historii.
16.00 hodin — přednáškový sál

PRO DĚTI

� KAŽDÝ ČTVRTEK 
DESKOHRANÍ
Každý čtvrtek v měsíci si můžete přijít zahrát 
zajímavou hru v knihovně. 
13.00 až 15.00 hodin — přednáškový sál

� SOBOTA 6. 1. 
O MOUDRÉM TADEÁŠI A PRINCEZNĚ 
MRAZULENCE 
Oblíbené představení loutkového divadélka 
ROLO.  
10.00 hodin — přednáškový sál

� SOBOTA 20. 1. 
O ČERVENÉ KARKULCE
Představení loutkového divadélka ROLO.   
10.00 hodin — přednáškový sál

� PONDĚLÍ 29. 1. 
O POKLAD STRÝCA JURÁŠA
Zveme Vás na slavnostní vyhlášení vítězů rož-
novského kola literární soutěže na téma „Ta-
jemná kniha“. 
15.00 až 16.30 hodin — přednáškový sál

� STŘEDA 31. 1.
PIDIKNIR 
Čeká nás tematické čtení, hry, zábavné úkoly 
a malé občerstvení pro příjemně strávené do-
poledne. 
9.00 hodin — dětské oddělení

� STŘEDA 31. 1. 
MOŘSKÝ OBCHŮDEK
Lovci perel mohou směnit své mořské peníze 
Moriony za věcné odměny.
13.00 hodin — dětské oddělení

Klub seniorů
Tel.: 774 423 197
klubsen.rpr@centrum.cz

DŮLEŽITÉ UPOZORNĚNÍ: První úřední 
den v Klubu seniorů pro rok 2024 bude v  pon-
dělí 8. 1.

ZDRAVOTNÍ TURISTICKÉ VYCHÁZKY

�ÚTERÝ 2. 1.
TRADIČNÍ VYCHÁZKA NA RADHOŠŤ
Trasa: Pustevny — Radhoštˇ— Rožnov (asi 13 km)
Sraz v 8.15 hodin na AN, nást. 19                                                                       

Téčko
Tel.: 571 651 233, 603 823 818
www.tka.cz

Městská knihovna
Tel.: 571 654 747
www.knir.cz

Klub seniorů
Tel.: 774 423 197
klubsen.rpr@centrum.cz
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Středisko volného času
Tel.: 571 115 635
www.svcroznov.cz

 � ČTVRTEK 11. 1.
ZIMNÍ TVOŘIVÁ DÍLNIČKA
Společné tvoření pro maminky s dětmi se zim-
ní tematikou. Rezervace na tel. 734 285 142 
nebo pište na e-mail: puntik@svcroznov.cz.
9.00 až 17.00 hodin — KC Puntík, OD Láz
 

 � ČTVRTEK 11. a 25. 1.
FILATELISTÉ ZVOU VEŘEJNOST
18.00 hodin — SVČ
 

 � STŘEDA 17. 1.
SKÁKACÍ HRAD S MALOVÁNÍM NA OB-
LIČEJ
Děti mohou strávit v rámci vstupného 2 hodiny 
v herničce, využít skákací hrad a malování na 
obličej. Rezervace na tel. 734 285 142 nebo 
v  e-mailu: puntik@svcroznov.cz.
9.00 až 17.00 hodin — KC Puntík, OD Láz
 

 � PÁTEK 26. 1.
POHÁDKOVÝ PÁTEK: JAK PEJSEK S KO-
ČIČKOU PEKLI DORT
Hraje Divadlo Maringotka
Klasická pohádka od Josefa Čapka vhodná pro 
děti od 3 do 8 let. Rezervace na tel.: 734 285 
142, více info e-mail: puntik@svcroznov.cz
17.00 hodin — KC Puntík, OD Láz
 

 � LEDEN (TERMÍN BUDE UPŘESNĚN)
PEJSCI S BLANKOU
Buffy přijde opět rozveselit děti.  Rezervace na 
tel. 734 285 142 nebo také tradičně v  e -mai-
lu: puntik@svcroznov.cz.
KC Puntík, OD Láz
 
DŮLEŽITÉ 
NABÍDKA LETNÍCH TÁBORŮ 2024
Koncem měsíce ledna zveřejníme na našich 
webových stránkách www.svcroznov.cz a face-
booku novou nabídku letních příměstských 
a  pobytových táborů s termínem přihlašování. 
Sledujte stránky SVČ a sociální sítě.

Základní umělecká škola
Tel.: 571 751 455
www.zusroznov.cz

 � PONDĚLÍ 22. 1. 
3. KONCERT ŽÁKŮ 
V programu vystoupí žáci hudebního a literár-
ně-dramatického oboru ZUŠ Rožnov.
17.30 hodin — sál ZUŠ

 � PONDĚLÍ AŽ PÁTEK
29. VÝSTAVA NA CHODBÁCH
Vystaveny práce žáků ZUŠ.
12.00 až 18.00 hodin (mimo školní prázdni-
ny) — ZUŠ 

 �ÚTERÝ 9. 1.
HAJDUŠKY
Trasa: Kramolišov — Val. Bystřice Na Horách 
— Hajdušky (asi 9 km)
Sraz v 8.30 hodin u altánu v parku                                                                      
 

 �ÚTERÝ 16. 1.
HELŠTÝN
Trasa: Valmez — Helštýn — Jehličná — Zašová 
(asi 10 km)
Sraz v 8.15 hodin na AN, nást. 5                                                                         
 

 �ÚTERÝ 23. 1.
HOREČKY
Trasa: U Bačů — Papratná — Horečky — Fren-
štát (asi 10 km)
Sraz v 8.25 hodin na AN, nást. 11                                                                      
 

 �ÚTERÝ 30. 1.
VARTOVNA
Trasa: Sirákov — Vartovna — Obora — Liptál 
(asi 9 km)
Sraz v 8.15 hodin na AN, nást. 6                                         

DALŠÍ AKCE V MĚSÍCI

 � STŘEDA 3. 1.
ANGLIČTINA PRO ZAČÁTEČNÍKY
9.00 až 10. 00 hodin — malá klubovna č. 204
 

 �NEDĚLE 7. 1.
KONCERT ROSÉNKY
14.30 hodin — kostel Všech svatých Rožnov
 

 � PONDĚLÍ 8. 1.
MĚŘENÍ GLYKÉMIE
9.00 až 11.00 hodin
 

 � STŘEDA 17. 1.
SETKÁNÍ JUBILANTŮ ZA OBDOBÍ PO-
SLEDNÍHO KVARTÁLU ROKU 2023
14.00 hodin
 

 �NEDĚLE 21. 1.
DIVADLO JIŘÍHO MYRONA V OSTRAVĚ 
— MUZIKÁL OLIVER
Info v klubu
 

 � STŘEDA 24. 1.
HUDEBNÍ ODPOLEDNE V KLUBU 
S MUZIKOU 60. A 70. LET
14.00 hodin
 

 � STŘEDA 31. 1.
PŘEDNÁŠKA NA TÉMA PŘÍRODA ROŽ-
NOVA A OKOLÍ
Přednáší František Šulgan
14.00 hodin
 

Valašské muzeum v přírodě
Tel.: 571 757 111
www.nmvp.cz

Pavilon Stage Garden GALLERY CREARS, 
Na Zahradách 2186
IVANA ŠTENCLOVÁ — VOLNÁ SESTAVA 
— 3D MALBA (do  27. 1. 2024)

Vila Galerie CREARS, nábř. Dukelských hr-
dinů 442
ZIMNÍ SALÓN (do 27. 2. 2024)

SLUNEČNICE - Ateliér Sebevzdělávání z.s.
604 163 735 * iac.roznov@gmail.com
www.alternativnicentrum.webnode.cz

 � STŘEDA 3., 10., 17., 24., 31. 1.
JÓGA PRO ZAČÁTEČNÍKY
cvičení — Petra Černochová 
16.30 až 18.00 hodin — Slunečnice 

 � ČTVRTEK 4., 11., 18., 25. 1.
RANNÍ JÓGA PRO ZAČÁTEČNÍKY
cvičení — Zdenka Solanská 
7.30 až 9.00 hodin — Slunečnice 

 � ČTVRTEK 4., 11., 18., 25. 1.
HLUBOCE RELAXAČNÍ JÓGA
cvičení — Zdenka Solanská 
16.45 až 18.15 hodin — Slunečnice 

 � ČTVRTEK 4., 11., 18., 25. 1.
JÓGA PRO MÍRNĚ POKROČILÉ
cvičení — Zdenka Solanská, Petra Černochová
18.30 až 20.00 hodin — Slunečnice 

 �NEDĚLE 7., 14., 21., 28.1.
JÓGA PRO PÁTEŘ
cvičení — Petra Černochová
18.30 až 20.00 hodin — Slunečnice 

 � PONDĚLÍ 8., 15., 22., 29. 1.
KUBUKU HRA NA AFRICKÉ DJEMBE
Začátečníci, pokročilí, nejpokročilejší
16.00 až 20.00 hodin — Slunečnice

 �ÚTERÝ 9., 30. 1.
KRUH PŘÁTEL BRUNO GRÖNINGA 
17.00 až 19.00 hodin — Slunečnice

 � STŘEDA 10., 24. 1.
TANEČNÍ RELAXACE 
tanec, relax — Hana Mašianová
18.30 až 20.30 hodin — Slunečnice

 � TERMÍN V JEDNÁNÍ
MEDITACE S KŘIŠŤÁLOVÝMI MÍSAMI
Jiřina Solvana Vašínová
17.00 až 19.00 hodin — Slunečnice

 � TERMÍN V JEDNÁNÍ
KONSTELAČNÍ HRÁTKY
Prožitkový workshop — Hana Mašianová
16.00 až 20.00 hodin — Slunečnice

Středisko volného času
Tel.: 571 115 635
www.svcroznov.cz

Galerie Crears
Tel.: 739 403 486
www.galeriecrears.cz

Základní umělecká škola
Tel.: 571 751 455
www.zusroznov.cz

Ateliér sebevzdělávání
Tel.: 604 163 735
www.alternativnicentrum.webnode.cz

35. ročník
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Do 31. ledna 2024 
prvních 100 vstupenek jen za 490 Kč
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Silvestrovské odreagování
Richarda Sobotky

Zimní sporty na Valašskušsku
„Zimní sporty — sáňkování a lyžová-
ní, přestože rožnovský kraj má pro 
tyto sporty příhodné terénní podmín-
ky, nepěstovaly se v dobách minulých 
tak jako dnes,“ zaznamenal písmák 
Alois Bělunek. „Příčinou byla chu-
doba. Rodiče neměli možnost koupit 
dětem lyžařskou a bruslařskou vý-
zbroj. A když si děti sáňky nebo lyže 
samy udělaly z desek a z rozsypané 
bečky, rodiče jim je zničili, aby nedře-
ly obuv a šaty, a nepřišly k úrazu."

Na zimní radovánky počátkem 
20. století vzpomínala „Márinka“ – 
paní Marie Pončíková. „Bratři Jaro-
slav a František v zimě pořád jenom 
na zamrzlém potoku Hážovce. Ti by 
se na ledě klízali od rána do noci, tak 
se jim to zimní darebačení líbilo. Až 
se tatulka dopálil. ‚Co já se nadřu 
na každou šestku a vy darmo boty 
budete trhat a rozdírat?‘ Sebral jim 
boty, zamkl do almary. Ale ogárci se 

šli klízat na Hážovku bosky. Však už 
o chvilku byli zpátky, a tak kolem ro-
zehřátého vincka ve světnici skákali, 
jak je do bosých nohou ozíbalo. Sot-
va jim trochu otrnulo, šli se naboso 
klízat na led zase.“

Průkopníkem zimních sportů na 
Valašsku po první světové válce byl 
řídící učitel ze školy na Hutisku za 
kopcem Cyril Mach. Pamětnice te-
tina Vilma Volková z Hutiska vzpo-
mínala: „Ogaři ze Zákopčí dokonce 
na lyžách aj skákali. Divákom až 
stávaly od hrůzy vlasy na lebeňách, 
že sa děckám něco stane.“

Velkým příznivcem zimních 
sportů byl Ferdinand Wimmer, ří-
dící učitel na Dolní Bečvě. Zima na 
Valašsku bývala sněhová a mrazivá 
a až na malé výjimky byla každo-
ročně spojena s množstvím sněhu. 
Na Blinkovém kopci, na Holé i na 
stráních v Horním Rozpitém byly 

každé odpoledne desítky dětí, které 
se snažily sjet bez pádu kopec nebo 
na uplácaném sněhovém můstku 
skočit dál než ostatní. Ti, kteří ne-
měli lyže, táhli za sebou jednoduše 
vyrobené sáňky třeba až ke Třom 
bukom, odtud se po turistické cestě 
spouštěli dolů. 

V roce 1923 napsal řídící učitel 
Ferdinand Wimmer na minister-
stvo zdravotnictví žádost o přimě-
řenou subvenci na zakoupení škol-
ních lyží: „Věc tato může míti pro 
zdejší kraj značný význam a mnohý 
školák na lyžích může zbloudilému 
turistovi v zasněžených horách po-
moc poskytnouti.“

Ministerstvo zdravotnictví a tě-
lesné výchovy poslalo škole na Dol-
ní Bečvě subvenci na zakoupení 

školních lyží ve výši 1 500 Kč. Ale 
lyže byly také horlivě zhotovovány 
po celou zimu jak starými, tak mla-
dými podomácku. 

„Je s obdivem, jak se žáci sami 
ve sportu tom vycvičili a jak mistrně 
z  prudkých svahů sjíždějí. Ku konci 
zimy téměř všechno žactvo jezdilo na 
svých lyžích, ba podhoráci jezdili na 
nich i do školy,“ zaznamenal Ferdi-
nand Wimmer. 

 Současné Beskydy nabízejí 
širokou škálu moderně vybave-
ných sportovišť pro zimní spor-
ty málem na každém kopci. Na 
nich za skromných podmínek 
vyrostli vynikající sportovci, jako 
olympijský vítěz Jiří Raška, Mistr 
sportu Bohuslav Maleňák a celá 
řada dalších.                                  (sb)

Jak ve zdraví přežít Silvestratra
Převzato z neodvislého časopi-
su „Lihové noviny“, věnovaného 
lidu, jeho poučení a zábavě, který 
rediguje Společnost přátel slivovi-
ce v ČR. S ohledem na nezletilou 
mládež, které se může alkoholem 
provoněný časopis nějakým nedo-
patřením dostat do rukou, listujte 
si v něm až po 22. hodině.

Ruky, záda, plíca léčí dobrá slivo-
vica! Dnešní žízeň je následkem vče-
rejší žízně. Kdo večeří gořalku, snídá 
vodu z oharků. 

Slivovička doma pálená jest vyni-
kající prostředek k upravování a  zdo-
konalování dobrého zažívání. Při 
nepatrných výdajích má nejtrvalejší 
účinek. 

To je pořád řečí o škodlivosti alko-
holu, ale když je nekde nejaká epidé-
mia, tak je to dycky z vody.

Patří sem i poučný příběh ze živo-
ta: Bača se dožil věku 100 let. Velká 
sláva, a tak za ním v den narozenin 
přijel i televizní štáb, aby s ním nato-

čil reportáž. „Jak vy to, bačo, děláte, 
že jste se dožil tak vysokého věku?“ 
Bača povídá: „No ráno vstanu, dám si 
štamprlu…“ „Tak moment, to nemůže-
me odvysílat, že ráno vstanete a hned 
chlastáte. Když budete chtít říct, že 
pijete, řekněte místo toho, že si přečte-
te třeba knihu.“ „Tak dobře. No ráno 
vstanu, přečtu si knížku, pak si přečtu 
další, dám ovcám a pak čtu a čtu. Až 
mám doma všecko přečtené, tak jdu 
k Franckovi a tam čteme jeho knížky. 
Když přečteme aj ty jeho, jdeme spolem 
do knihovny. A až nás odtáť vyhodijú, 
tak idem spolem za Matúšem, no a ten 
má doma tiskárnu…“

Vyskytují se však i zapřisáhlí absti-
nenti. Jejich krédo je: Pryč s kořalou! 
Kořalku ne! Radši knihu! I přesto žijí.

Jsou však i záporné případy: Vod-
ka s ledem poškozuje ledviny. Rum 
s  ledem poškozuje játra. Gin s ledem 
poškozuje srdce. Whisky s ledem po-
škozuje mozek. Je vůbec možné, že je 
led tak škodlivý? 

Užívání slivovice je možné po kap-
kách i jinak, dávkování: co kdo snese. 
Všelijaké fajnové kořalky, počínaje 

slivovicí, jsou oblíbené u bohatých 
sedláků na úrodné jižní Moravě. Na 
nebohatém Valašsku, kde si bída 
brousí zuby o kamení na horských 
políčkách, přísahali pravověrní Va-
laši na dvacetiprocentní zhřívanicu. 
Připravovali ji ze žitné, režné, zednic-
ké, čisté, nebo bílé. V kastrolu upra-
žili krystalový cukr a zalili uvařenou 
vodou s  celou skořicí nebo s několi-
ka zrnky hřebíčku. Směs míchají tak 
dlouho, až se pálený cukr rozpustí. 
Pak do ní nalijí vybranou kořalku, hr-
nec přikryjí pokličkou a směs přive-
dou k bodu varu, nesmí však parovat 

aby neztratila na síle. Zhřívanice se 
pila při všech příležitostech, o svát-
cích, na hostinách, v hospodě i doma. 
V lidovém lékařství byla považována 
za lék. Je sice pravda, že oproti sli-
vovici šlo o  slabounký odvar, zato se 
pila pořád. A když kojící matka dítě 
odstavovala, už bylo na zhřívanicu 
navyklé, akorát mu ji citlivější osoby 
trochu naředily, aby nebyla tak ostrá. 

Co dodat? Dědictví otců zachovej 
nám, Pane! 

Šťastný nový rok 2024.

Richard Sobotka

Foto archiv Jaroslava Blinky. Sko-
kanský můstek na Dolní Bečvě. 

Dobový plakát.
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www.hotel-energetic.cz/koliba-kordulka

slam poetry exhibice
Čtvrtek 25. 1. 2024 ve 20:00 • Vrátnice ― Rožnov p. R.

ANATOL SVAHILEC
KARI

MALDA
ADAM

JURA JURÁŇ

AADDVVEENNTTNNÍÍ  KKOONNCCEERRTT  
V DOMOVĚ PRO SENIORY ROŽNOV POD RADHOŠTĚM 2023 

 
Čtvrtek 21. 12. od 14 hodin 
 Zbyněk Terner 

 
 JÍDELNA Domova pro seniory Rožnov pod 
Radhoštěm, Julia Fučíka 1605 
 
VSTUPNÉ DOBROVOLNÉ 
 

JSTE SRDEČNĚ ZVÁNI 

zve všechny na

Vánoční koncert 
Rosénky

VV pprrooggrraammuu vvyyssttoouuppíí ::
Pěvecký sbor  ROSÉNKA

Učitelé ZUŠ Rožnov pod Radh.
Pěvecká skupina z Valašské Bystřice

Vstupné dobrovolné 

Klluubb sseenniioorrůů  RRoožžnnoovv ppoodd RRaaddhhooššttěěmm zz..ss..
aa ppěěvveecckkýý ssbboorr RROOSSÉÉNNKKAA 

 nneedděěllee 77..11..22002244  vvee 1144..3300 hhoodd.. 
kkoosstteell  VVššeecchh ssvvaattýýcchh vv RRoožžnnoovvěě pp..RR..

K
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pátek 12. 1. → 19:00 
Společenský dům 

Divadlo Schod: Kompot
Tentokrát jsme se rozhodli konku-
rovat všem kulinářským pořadům. 
Divadlo Schod připravilo ochutnávku 
ze své kuchyně s názvem Kompot. 
Protože každý z diváků má jinak 
mlsný jazýček, snažili se o pestré 
menu. Představení je „ukuchtěno” 
ze scének tematicky různorodých. 
Vše krásně okořenily písničky, které 
„uvařila” divadelní kapela.

čtvrtek 18. 1. → 19:00 
Vrátnice, Klub cestovatelů 

Josef Bosák: Kyrgyzstán
Nezapomenutelný trek odlehlou 
částí Kyrgyzstánu, které se pro své 
dramatické scenerie a divoké pří-
rodě říká kyrgyzská Patagonie nebo 
Yosemity východu. Okruh, mimo 
hlavní trasy, kombinuje krajinné sce-
nérie zelených kopců i zasněžených 
velikánů. Horské výhledy z průsmyků 
Džalgyči a Ak Tubek a pohledy na za-
sněžené vrcholy jsou dechberoucí.

úterý 23. 1. → 18:00 
Společenský dům 

Vilém Veverka Trio
Novoroční koncert s přípitkem sta-
rosty města, který nabídne reflexi 
fenomenálního Chicka Corey, který 
i po svém odchodu zásadně inspiru-
je hudební scénu. To vše doplněné 
o hudbu takových hudebních veličin 
jakými byli Ennio Morricone, Ástor 
Piazzolla či Leonard Bernstein, spolu 
s hudbou z autorské dílny Martina 
Hyblera.

vás zve na

Od něčeho ždibínek, od jiného hrsti plné
Prosincové psaní, za okny sníh, tak 

tomu má v zimě být. Všichni si říkáme, 
že by mohl aspoň chvíli vydržet, aby to 
byla ta správná zima, ale podvědomě 
(někteří) nebo na plnou pusu dodává-
me, že Vánoce budou stejně na blátě. 
Člověk je tvor přizpůsobivý a zvykne si 
na ledacos. Tedy i na bláto o Vánocích, 
změnu klimatu nebo rekonstruovanou 
knihovnu. Prostě, bereme věci takové, 
jaké jsou. 

A jaké jsou věci v knihovně na po-
čátku prosince 2023? Z těch technic-
kých mi dovolte zmínit stropní vytápě-
ní v   přístavbě knihovny. Použití této 
technologie pro vytápění veřejných 
budov je, minimálně v rámci Zlínského 
kraje, vlaštovkou a já mohu konstato-
vat, že po dlouhých technických pro-
blémech při spouštění této technologie, 
konečně od poloviny listopadu topíme. 
Čtenáři se tedy nemusejí obávat, že by 
jim bylo při návštěvě knihovny zima 
a  mohou naplno využívat všech služeb 
knihovny, které jsou pro ně dostupné.

Občané si mohli v průběhu října 
a   listopadu povšimnout blikajícího 
nároží Bezručovy ulice. Jev, který vy-
padal jako kvazi „videomapping“ za 
pomocí světel veřejného osvětlení před 
knihovnou, je již minulostí a podařilo 
se jej odstranit správným nastavením 
soumrakových čidel pro osvětlení 
knihovny. 

Další z technologií, tentokrát kni-
hovnickou, se kterou se potýkáme je 
tzv. půjčbox. Jedná se o zařízení, které 
stojí u zadního vstupu do knihovny 
a  umožňuje čtenářům vyzvednout si 
objednané dokumenty i mimo oteví-
rací dobu knihovny (svou podstatou 
se neliší od jiných boxů — alzabox, 
balíkovna či zásilkovna). Celá věc má 
háček, protože objednat dokumenty 
si může pouze čtenář, který má s kni-
hovnou vypořádány všechny finanční 
pohledávky, což je problémem u celé 
řady čtenářů, kteří knihovnu nemohli 
navštívit v době jejího uzavření. Nic-
méně věřím, že s časovým odstupem 

se využití půjčboxu zvýší. Ten čas pří-
jde, říkám si.

To jsou jen tři drobečky mezi mno-
ha jinými, které postupně odlaďuje-
me. A co se k tomu děje dalšího smě-
rem ke čtenářům? 

Třebas poslední listopadová sobota 
byla v knihovně ve znamení tradiční 
akce s názvem Knihohrátky, které jsou 
vyvrcholením celoroční dětské čtenář-
ské soutěže Lovci perel. Dětští čtenáři/
lovci sbírají po celý rok perličky, kte-
ré získají poté, co správně zodpoví na 
otázky z jimi přečtených knih. V  letoš-
ním roce se do soutěže zapojilo celkem 
100 dětí ve věku od 6 do 15 let. Soutěží 
se v několika věkových kategoriích a le-
tošní absolutní vítězkou se tentokrát 
stala Nela Lacková, která přečetla 
přesně 101 knih a získala stejně tolik 
perel. Oproti předchozím ročníkům 
byla situace pro lovce komplikovanější 
z důvodu několikaměsíčního uzavření 
knihovny. Nicméně jsme rádi, že se 
navzdory komplikacím děti do soutě-

že zapojují. Slavnostního vyhlášení se 
zúčastnilo asi 30 lovců v   doprovodu 
rodičů. Program slavnostního vyhláše-
ní se sestával z dramatizovaného čtení 
knihovníků, tvořivé dílny pod vedením 
lektorky Hany Děcké a dobrodružné 
hledačky v prostorech celé knihovny.

Jednou za 14 dní v sobotu se před-
náškový sál knihovny promění v sál 
divadelní, a knihovna hostí představe-
ní loutkového divadla Ro-Lo manželů 
Winklerových. Nejmladší publikum 
tak v listopadu a prosinci mohlo zhléd-
nout představení: Veselá čertí pohád-
ka, Princezna Rozmařilka a Opice 
Skořice. Na sobotu 16. prosince od 
10 hodin je připraveno představení 
Vánoční pohádka, a pokud budete mít 
čas, neváhejte. 

Z TV reklamy mi utkvělo, že Váno-
ce se blíží raketovou rychlostí. V tomto 
kontextu to nejsou jen Vánoce… a pro-
to… nohu z plynu… a vše(m) dobré…
bez rozdílu… jak je psáno.     

           Pavel Zajíc

Vše(m) dobré - bez rozdílu 
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S naší chytrou internetovou televizí si 
můžete nahrát oblíbenou pohádku a 
podívat se na ni znovu, či později.

Pro více informací pište na muj@valachnet.cz nebo volejte 571 115 225
Platí pro uživatele odebírající službu                                   od

https://zkusit.�xprotv.cz/

VYZKOUŠEJTE NEZÁVAZNĚ NA 30 DNÍ ZDARMA

Přejeme Vám i všem Vašim blízkým 
spoustu chutných zážitků nejen 

o Vánocích, ale i po celý rok 2024, 
pevné zdraví a mnoho spokojenosti.

Čtenářské dílny a čtenářstvíČtenářské dílny a čtenářství

Na podzim se na půdě SŠIEŘ 
Rožnov uskutečnilo školení zamě-
řené na podporu rozvoje čtenář-
ských kompetencí žáků, na podpo-
ru zvýšení motivace a chuti ke čtení 

vůbec. Tuto akci, akreditovanou 
MŠMT, pořádala příspěvková or-
ganizace KVIC —  Krajské zařízení 
pro další vzdělávání pedagogických 
pracovníků a informační centrum 

Nový Jičín. A pro koho byla urče-
na? Pro vyučující předmětu český 
jazyk a literatura. Na úvod celého 
kurzu nás erudovaná lektorka se-
známila s nabídkou publikací pro 

podporu čtenářské gramotnosti, 
byly představeny mj. publikace za-
měřené na rozvíjení čtenářských 
dovedností v jiném předmětu než 
v českém jazyce. Následovala 
praktickými ukázkami a činnost-
mi vyžadujícími aktivní zapojení 
účastníků vyplněná část zaměřující 
se na čtenářské dílny obecně (smy-
sl těchto dílen, jednotlivé metody 
a postupy, dávání přečteného do 
souvislostí, výhoda myšlenkových 
map apod.), nechyběly ani tipy na 
rozličné čtenářské aktivity.

Půda naší školy byla z důvodu 
tohoto školení otevřena také pro 
pedagogické pracovníky z okolních 
základních a středních škol. Tato 
skutečnost se ukázala jako velmi pří-
nosná z hlediska výměny zkušeností, 
názorů, metod či oblíbených publi-
kací používaných ve výuce předmě-
tu český jazyk a literatura. Tak tedy 
hurá do čtení! 

Kristýna Pospíšilová
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Zuberská Lesana slaví 55 letZuberská Lesana slaví 55 let
TJ Lesana Zubří si v roce 2023 
připomněla 55 let od svého vzniku. 
Za tu dobu si díky řadě úspěchů vy-
bojovala pevné místo na valašském 
házenkářském Olympu. 

Oddíl TJ vznikl roku 1968. His-
toricky prvním předsedou se stal 
František Opálka. Následoval ho 
Ludvík Šimurda, velmi krátce pak 
Josef Konečný, opětovně Ludvík 
Šimurda, dále Jiří Krpelík a Libor 
Hofer. V současnosti je poprvé v his-
torii klubu na místě předsedy, resp. 
předsedkyně — žena — Kateřina Po-
lášková. Ve funkci je od roku 2019.

Aktuálně má Lesana 9 druž-
stev — staří páni, muži, ženy, star-
ší žačky, mladší žačky, 3 družstva 
minižaček a letos nově byla v Zubří 
zahájena dokonce i BABY házená. 
„Za těch pětapadesát let náš klub 
zaznamenal nespočet nejrůznějších 
úspěchů. Vyzdvihnout musím přede-
vším sezonu 2021/2022, kdy se po-
prvé našim mužům podařilo získat 
titul mistra druhé ligy na severní 
Moravě,“ sdělila Kateřina Poláško-
vá a pokračovala: „Ráda bych také 
vzpomněla několik hráčů a hráček, 

kteří prošli našimi řadami a podařilo 
se jim uspět i mimo klub. Konkrétně 
jde o Miroslava Jurku, Petru Růč-
kovou, Anitu Poláčkovou, Adélu Mi-
zerovou, Moniku Masaříkovou. Tito 
všichni reprezentovali či reprezentují 
v dresech České republiky. Nutno 
však dodat, že za oněch pětapadesát 
let se v Lesaně vystřídalo mnoho ge-
nerací hráčů a hráček, funkcionářů, 
trenérů a spousta dalších obětavých 

lidí. Všem děkuji za práci a věno-
vání volného času házené, mnohdy 
obětovaného na úkor rodiny. Jsem 
si vědoma, že bez nich by byl klub 
poloviční a méně úspěšný, než je 
teď. V oblasti trenérů mi dovolte 
vyzdvihnout Simonu Palátovou. 
Této obětavé trenérce patří obrovské 
díky, neboť mládež má na starost už 
pětadvacet let! Za tu dobu vychovala 
spoustu talentů, a hlavně dala děv-

čatům správný směr v jejich mladist-
vém věku.“A co svému klubu jeho 
šéfka Kateřina Polášková přeje do 
dalších let? „Spoustu nových členů, 
sportovcům pak hodně sil a  nespočet 
úspěchů. Také našemu klubu přeji, 
aby nám zachovali přízeň podporo-
vatelé a sponzoři, bez nich se totiž 
neobejdeme.“          

Stranu připravil
Pavel Románek

Starší žačky. Zleva shora Simona Palátová, Karolína Hrabalová, Johana Krupová, Julie No-
votná, Tamara Vagáčová, Karolína Červenková, Tereza Andrýsková, Amálie Cibulcová, Nikola 
Kramolišová a Karolína Mikesková. Spodní řada zleva Kateřina Pavelková, Vendula Marková, 
Eva McMillan, Alena Opálková, Nela Gurášová, Kristýna Struhalová a Iveta Mikulenková.

Ženy 2021/22. Zprava nahoře Iva Juříčková (černé triko), Iveta Mikulenková, Karolína Krůpová, Alžběta Krůpová, Veronika Kohoutová, Kateřina 
Polášková, Kateřina Pšenicová, Michaela Juříčková a Eliška Konvičná. Zprava dole Adéla Mizerová, Nikola Šuplerová, Alexandra Vlková, Agáta 
Lognerová, Tereza Francková a Leona Jurajdová. Staří páni 2023/24. Zleva dole Miroslav Jurka, Milan Pavlíček, Jiří Hrachovec, Zdeněk Krhut 
a  Michal Poruba. Zleva stojící Marek Diviš, Josef Malina, Zdeněk Klímek, Václav Ulrych, Jan Mičola, Radek Kudělka a Milan Malina. Snímek dole — 
MISTŘI — muži 2021/22. Nahoře zleva Michal Poruba, Matěj Mizera, Lukáš Holiš, David Nohavica, Tomáš Mikulenka, Daniel Vičan, Radek Zeman, 
Tomáš Šustáček, Tomáš Bechný a Radim Balhárek. Dole zleva klečící Ondřej Cabák, Vít Červenka, Michal Hub, Jiří Mičola, Vojtěch Měrka, trenér 
Jan Mičola, Dan Korger a Miroslav Dobeš. Ležící zleva Michal Dorňák a Marek Diviš.                                     Fota Pavel Románek a archiv klubu
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Ačkoli zázemí a tréninkové možnos-
ti v biatlonovém klubu v Rožnově 
zdaleka nejsou srovnatelné s velký-
mi sportovními středisky mládeže, 
výkony některých závodníků rozhod-
ně ano. V roce 2023 sbírali medaile 
na zimní olympiádě dětí a mládeže, 
celorepublikových závodech v biatlo-
nu i v jeho letní podobě. A přestože 
mládežnický sport není primárně 
o   výsledcích, pojďme se společně 
poohlédnout za uplynulým rokem.

Nejúspěšnější závodnicí byla 
v   uplynulé zimní sezóně Natálie 
Švecová. Ta sbírala cenné kovy na 
závodech českého poháru (kon-
krétně 2x 1. místo, 2x 2. místo 
a   1x   3.   místo) i na mistrovství 
republiky, kde vybojovala 3. místo 
v   kategorii nejstarších dívek. Ve 
skvělých výsledcích pokračova-
la také na zimní olympiádě dětí 
a mládeže, kde nejdříve zvítězila 
v rychlostním závodě a společně 
si pak s   týmovou kolegyní Ellou 
Mičolovou a Terezou Riedlovou 
(závodnicí Klubu biatlonu Vsetín 
— Bobrky) dojely v Královehradec-
kém kraji pro bronz v závodě štafet. 
Díky svým úspěchům se Natálie 
postarala o vůbec první vítězství 
rožnovského závodníka v   celko-
vém žebříčku jednotlivců v biat-
lonu v   kategorii žactva. Dalšími 
sportovci, kteří v závodech českého 
poháru sbírali umístění v první de-
sítce, byli Ella Mičolová, Karolína 
Růčková i Alex Bainar.

„Rozrůstající se členská základna 
s sebou přináší úspěchy i v mladších 
kategoriích. Teprve desetiletá Kristý-
na Obůrková při své premiéře na re-
publikových závodech vyhrála závod 
českého poháru v letním biatlonu. 
Na zářijovém mistrovství republiky si 
pak doběhla pro bronzovou medaili 
a společně s oddílovými kolegy Vin-

centem Bainarem a Vítem Dordou 
vybojovali v mistrovské štafetě pěkné 
čtvrté místo,“ sdělila Natálie Jurčo-
vá z  Klubu biatlon Rožnov.

Ještě o rok mladší závodníci, vě-
kem spadající do nejmladší trénin-
kové skupiny, si biatlonové závody 
vyzkoušeli vůbec poprvé, a to na 
několika regionálních závodech let-
ního biatlonu. Nejlépe se vedlo Li-
lianě Graclíkové a Anně Stružkové, 
které se pravidelně umísťovaly na 
stupních vítězů. Jejich tréninkoví 
parťáci si musí na své první biatlo-
nové závody ještě rok počkat, ale 
již teď lze mezi nimi hledat budou-
cí nadějné závodníky.

 � Daří se i rožnovským odchovancům
Bývalé úspěšné závodnice rožnov-

ského klubu Nela Lušovská a  Mar-
kéta Krupová hájily uplynulou 
sezónu barvy Sportovního centra 
mládeže (SCM) Letohrad a  v  dob-
rých výsledcích pokračovaly i mezi 
dorostenkami. Markéta Krupová 
vybojovala titul mistryně ČR v biat-
lonu, Nela Lušovská vyhrála závod 
českého poháru a  svými stabilními 
výkony si řekla o zařazení do širšího 
výběru juniorského reprezentačního 
družstva ČR. Na jaře tohoto roku 
byly do systému SCM, tentokrát 
v  Novém Městě na Moravě, předá-
ny další dvě rožnovské závodnice 
a   sice vítězka celkového žebříčku 
Natálie Švecová a její tréninková ko-
legyně Karolína Růčková.

 � A jak je to aktuálně? 
Klub biatlonu Rožnov nyní čítá 

bezmála 40 dětí ve věku 7 až 15 let 
a dalších zájemců neustále přibývá. 
„Fungování klubu je možné zajistit 
pouze díky sponzorům, nadacím 
a  obětavým rodičům, kteří pomáhají 
s materiálním i členským zabezpeče-
ním,“ dodala na závěr Jurčová.    (r)

Rožnovský biatlon mezi špičkoušpičkou

Zleva nahoře Natálie Jurčová (trenérka), Ella Mičolová, Markéta Obůrková, Andrea Pospíšilová, Ivo Pospíšil, Alex Bainar, 
Václav Bitala, Vilém Krpeš, Veronika Špetíková, Kristýna Obůrková, Klára Pospěchová a Gabriela Obůrková (trenérka). 
Zleva dole Vincent Bainar, Paulina Rusňáková, Petr Halamíček, Jiří Mach, Sára Bilíková, Anna Stružková, Barbora No-
hálová, Valentina Sluková, Amálie Klimszová, Liliana Graclíková, Tereza Pospěchová, Vít Dorda.       Fota archiv klubu

Medailistky z olympiády dětí a mládeže. Zleva Natálie Švecová 
(také na velkém fotu) a Ella Mičolová. Při střelbě na rožnovském 
regionálním závodu v letním biatlonu je Markéta Obůrková.


